
www.sharghdaily.comدیپلماسى۳
یکشنبه

۱۸ تیر ۱۴۰۲
سال بیستم      شماره ۴۵۹۶

یـادداشـت

هراس نتانیاهو از دسترسی 
به گنبد آهنین

بنیامیــن نتانیاهو، نخســت وزیر اســرائیل، دلیــل خودداری کشــورش از 
به اشتراک گذاشــتن ســامانه های دفاع موشــکی گنبد آهنین خود با کی یف را 
بیان کرد. رئیس دولت صهیونیســتی ابراز نگرانــی کرد که تجهیزات در طول 
جنگ ممکن است به دست روســیه برسد. اسرائیل اکنون گفت وگوی «علنی 
و صریــح» با مســکو را برقرار کرده که در آن، طرفیــن درباره وضعیت کنونی 
اوکراین تبادل نظر می کنند؛ اما این بازیگر خاورمیانه همچنان نگران پتانســیل 
همکاری روسیه و ایران است. نتانیاهو در نشستی با نمایندگان کنست موضع 
خود را در قبال گنبد آهنین توضیح داد. نهادهای مرتبط اســرائیلی معتقدند 
تهران علاقه مند به مهندسی معکوس «گنبد آهنین» برای یافتن آسیب پذیری 
در «چتر» دولت صهیونیست است. در ماه مارس سال جاری، شبکه آمریکایی 
ســی ان ان به نقل از منابع، این شــبهه را مطرح کرد که ایــران در تلاش برای 

باز تولید طرح تسلیحات غربی است.
نتانیاهو به شرکت کنندگان در نشست گفت که کابینه او نگرانی های خود 
را از طریــق یک پلتفرم ویژه گفت وگو به مســکو منتقل می کند. این موضوع 
همچنین درباره نگرانی اســرائیل درباره ســطح همکاری های نظامی-فنی 
روســیه و ایران نیز صدق می کند که آمریــکا و متحدانش در حال ایجاد یک 
خط اتهام جداگانه هســتند. مقامات اســرائیل به طور جدی بــر این باورند 
که مشــارکت در این مســیر در مرحله ای می تواند ضربه ای به امنیت رژیم 
صهیونیســت وارد کند. یکی از پدیده های درخور توجه در این زمینه، فرایند 
نصب سیســتم هشدار مدنی Tseva Adom در اوکراین بود که به گفته تایمز 
اســرائیل، باید در ماه ســپتامبر به صورت کامل راه اندازی شــود. نتانیاهو در 
گفت وگوی خصوصی با نمایندگان وعده داد که روند بی طرفی آغاز شــده از 
سوی کابینه قبلی اسرائیل را حفظ می کند. این احتمال وجود دارد که مشکل 
«گنبد آهنین» بدون مشارکت اســرائیل حل شود. ژنرال دانیل کاربلر، رئیس 
فرماندهی دفاع موشــکی و فضایی ارتش آمریکا، در سخنانی در سنا در ماه 
می، گفت که ارتش آمریکا دو باتری از این تجهیزات دفاعی را در اختیار دارد. 
او تأکید کرد کــه در یکی از آنها، متخصصان روی نصب تجهیزات جدید کار 
می کنند؛ اما دیگری کاملا برای اســتقرار در صورت درخواست اوکراین آماده 
اســت. برخی از سناتورها در این نشست خاطرنشان کردند که آمریکا سالانه 
به متحد خاورمیانه خود کمک می کند تا توانایی های گنبد آهنین را توســعه 
دهد؛ بنابراین این حق را برای خود در راســتای انتقال تجهیزات قائل است. 
به نظر می رســد موضوع انتقال سلاح های ضبط شــده از اوکراین به دست 
ایران، اســرائیل را بیش از حد نگران کرده اســت. در ۱۵ ژوئن، منابع ارشــد 
نیوزویــک در ارتش دفاع، ترس خود را مبنی بر اینکه اشباع شــدن کی یف از 
ســلاح های غربی دیر یا زود به این واقعیت منجر خواهد شــد که بسیاری از 
اسرار تولید آنها برای تهران مشخص خواهد شد، به اشتراک گذاشتند. ارتش 
اســرائیل بعید نمی داند که طرف ایرانی قصد کمک به گروه های حماس و 
حزب االله را با این فناوری ها داشــته باشد؛ اما مقامات آمریکایی این ترس ها 
را رد می کنند. شــیوه ای که اســرائیل در روابط با کرملین به آن پایبند است، 
همچنان با رویکردهای کشــورهای غربی در تضاد است. وزارت امور خارجه 
اســرائیل تأکید می کند که کارمندان این وزارتخانه هنوز دستورالعملی برای 
محدودکــردن تماس با مقامات روســی در پس زمینــه رویدادهای اوکراین 
ندارند. با وجود  این، این موضوع به آن معنا نیســت که علائم بحران در سایر 
زمینه های همکاری وجود ندارد. ماه گذشــته، شــبکه تلویزیونی ۱۲ اسرائیل 
به نقل از منابعی گزارش داد که همکاری با طرف روســی در جست وجوی 
بقایای سربازان اسرائیلی که زمانی در سوریه ناپدید شده بودند، متوقف شده 
اســت. این جنبه از همکاری بشردوستانه به عنوان ابزاری برای ایجاد اعتماد 
میان این دو عمل کرد و نتانیاهو در سفر خود به مسکو در آوریل سال ۲۰۱۹، 

آن را به عنوان یک ارزش مشترک و مهم توصیف کرد.
منبع: نیزاویسیمایا گازیتا

یک پیشنهاد درباره بازداشت یک دادستان
در چنین فرایندی هــم نمی توان ایراد گرفت که چرا مردم بخش های ســالم 
دســتگاه قضائی را نمی بینند؟ زیرا قصور اصلی آنجاست که حتی یک مورد از این 

موارد در دستگاه قضائی امکان بروز و ظهور پیدا کرده است.
دستگاه قضائی باید مطمئن باشد که اقدام انجام شده و انتشار بی واسطه خبر 
آن بدون هیچ شک و تردیدی زمینه افزایش سرمایه اجتماعی این دستگاه خواهد 
شد. اساســا اعتمادآفرینی عمومی برای نهادی مانند دســتگاه قضائی نه با ارائه 
گزارش ها و آمارهای کلی و سنجش ناپذیر، بلکه به واسطه همین دست رفتارهای 
بدون اغماض و شــفاف با متخلفانی ایجاد می شود که در خود دستگاه قضائی یا 
نهادهای دیگر مشغول فعالیت هســتند. دیدن چنین دست اقداماتی بیش از هر 
تبلیغ و توضیح و ســخنرانی می تواند اعتماد عمومــی را به نهاد قضائی افزایش 
دهد؛ یعنی دقیقا عکس چیزی که بســیاری می اندیشــند و گمان می کنند که این 

دست برخوردها موجب اعتبارزدایی از دستگاه ها می شود.
پیام برخوردهایی از این دست به جامعه، مساوات حقوقی شهروندان معمولی 
با مســئولان متنفذ و اغماض نکردن در برخورد با فســاد در هر سطحی است. این 
پیامی اســت که جامعه امروز ایران تشــنه دریافت چندین باره و مکرر آن از سوی 
حاکمیت است. ای کاش دستگاه قضائی در ادامه این اقدام، با استفاده از ظرفیت 
متخصصان دانشگاهی و کارشناسان علوم اجتماعی مطالعه و نظرسنجی علمی 
دقیقی در شــهری که این دادســتان آنجا بازداشت شــده، انجام می داد تا متوجه 
اثرات مثبت این دســت اقدامات بر نگاه مردم بشود. شکی نیست که نتایج چنین 
مطالعه ای می تواند راه روشــنی برای آینده پیش روی دســتگاه قضائی بگذارد و 

رضایت مردم را نیز افزایش دهد.

ادامـه از صـفحـه اول

  ایگور سوبوتین
عبدالرحمن فتح الهی: در حالی که محافل رسانه ای و کارشناسی 
دیگر قائل به برجام و احیای آن نیســتند و عملا توافق هسته ای 
ســال ۲۰۱۵ را بلااثر، بلا موضــوع و بدون کارکــرد می دانند، در 
نشســت دوره ای شــورای امنیت ســازمان ملل برای بررســی 
قطع نامــه ۲۲۳۱، کماکان برجــام، بهترین گزینه و مســیر برای 
مذاکره و دیپلماسی معرفی شد. آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان 
ملل، رزمری دی کارلو، معاون امور سیاســی دبیرکل ســازمان 
ملل، اولوف اســکوگ، نماینــده اتحادیه اروپا در ســازمان ملل 
متحد، امیرســعید ایروانی، نماینده ایران در سازمان ملل و... بر 
این نکته اتفاق نظر داشــتند. سه شــنبه هفته گذشته نیز جوزپ 
بورل، مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا، در گفت وگوی 
تلفنــی با حســین امیرعبداللهیــان، وزیر خارجه ایــران، ضمن 
اســتقبال از همکاری ها و مذاکرات در حــال انجام میان ایران و 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، تداوم آن را مفید و مثبت ارزیابی 
کــرد. درعین حال نماینده عالی اتحادیــه اروپا در امور داخلی و 
سیاست امنیتی درباره مذاکرات هسته ای به این نکته اشاره کرد 
که «برجام و حفظ ساختار آن و نیز ادامه مذاکرات سازنده از یک  
ســو و روند عادی سازی روابط میان تهران و ریاض از سوی دیگر 

برای اتحادیه اروپا مهم است».
لفظ های دیپلماتیک

مدت هاســت تهران تأکید می کند که تنها به انجام مذاکرات 
و حصول توافقــی با طرف غربی علاقه دارد کــه در نهایت به 
احیای برجام منجر شــود. زمانی که ناصر کنعانی، ســخنگوی 
وزارت امور خارجه ایــران، ۱۲ ژوئن/ ۲۲ خرداد ، اخبار مربوط به 
دیدار و رایزنی های مقامــات ایران و آمریکا در ماه می  در عمان 
را رسانه ای و تأیید کرد، متذکر شد که «هیچ بحثی درباره توافق 
موقت یا هیچ ترتیبی که بر اساس برجام نباشد، وجود ندارد». با 
درنظرگرفتــن مجموعه این اظهارات و با وجود اذعان و اعتراف 
دیپلماتیک بر سر اهمیت برجام، این سؤال مطرح است که چرا 
محافل تحلیلی دیگر توافق هســته ای ســال ۲۰۱۵ را خارج از 

دستور کار همه طرف ها ارزیابی می کنند؟
امید نعیمی در گفت وگو با «شــرق» پاســخ این پرسش را از 
منظر «تبعات اعلام رسمی مرگ برجام تحلیل می کند». به باور 
این کارشناس حوزه سیاســت خارجی، «اگرچه توافق هسته ای 
ســال ۲۰۱۵ موســوم به برجام اکنــون موضوعیتی نــدارد، اما 
هیچ کدام از طرفین، چه جمهوری اســلامی ایــران، چه ایالات 
متحده آمریکا و چه ســه کشــور اروپایی عضــو برجام (آلمان، 
فرانسه و انگلستان)، روسیه، چین، اتحادیه اروپا، سازمان ملل و 
شورای امنیت تمایلی به اعلام رسمی مرگ برجام ندارند؛ چراکه 
به گفته نعیمی، باید تبعات سیاســی و دیپلماتیک بعدی آن را 
هــم بپذیرند و به  همین  دلیل این تحلیلگر اذعان دارد که برخی 
موضع گیری های گوترش، بورل و سایر دیپلمات ها می تواند از این 
منظر نیز قابل تحلیل باشــد که صرفا یک بازی سیاسی و مانور 

روی برجام است.
با این حال بهروز طریقــت در تقابل با آنچه نعیمی ارزیابی 
کرد، معتقد است اگرچه اکنون بیش از هر زمان دیگری فرصت 
و امکان احیای برجام یا توافق هســته ای سال ۲۰۱۵ به کمترین 
حالت ممکن رسیده است، اما  کماکان این توافق می تواند مسیر 
مذاکرات جدید باشد؛ تا جایی که این تحلیلگر مسائل بین الملل 
در گپ وگفتش با «شــرق»، دور تازه مذاکرات پشت پرده ایران و 
آمریکا یا ایران و اروپا را بر پایه و چارچوب همان توافق هسته ای 
قبل ارزیابی می کند. از منظر طریقــت، حتی اگر احیانا موضوع 
توافق کوچک یا تفاهم در میان باشد، شالوده آن بر اساس همان 

توافق هسته ای سال ۲۰۱۵ خواهد بود.
بــا این خوانش، مفســر حــوزه برجامی، تأثیر توافق ســال 
۲۰۱۵ را به قــدرت انکارناپذیری می داند که دولت بایدن اگرچه 
اکنون به دنبال مذاکرات جدید اســت، اما نهایتا ســعی دارد در 
بهترین حالت و سناریوی ممکن با اضافه کردن بندهای نظامی، 
منطقه ای و همچنین بالابردن بندهای غروب هسته ای به توافق 
ســال ۲۰۱۵ یک نســخه از همان برجام را شکل دهد؛ کمااینکه 

طریقت به تلاش های دوره دونالــد ترامپ هم رجوع می کند و 
یادآور می شود که «ترامپ هم سعی می کرد یک نسخه بزرگ تر، 
طولانی تر و وسیع تر از برجام را محقق کند». به  همین  دلیل این 
کارشناس تأکید دارد «هر گزینه ای برای جایگزینی برجام، ریشه 

در همان برجام دارد».
البته بهروز طریقت با نگاه به گفته های اخیر رافائل گروسی 
این را هم معترف اســت کــه «حال و روز برجــام به هیچ وجه 
خوش نیســت و تقریبا تلاشی هم برای احیای آن در دستور کار 
هیچ کدام از طرفین قرار ندارد». اشاره این کارشناس به سخنرانی 
رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در توکیو، 
پایتخت ژاپن اســت. گروســی در این کنفرانس خبری در توکیو، 
اوضاع درباره توافق هســته ای را «دشوار» توصیف و تأکید کرد  
«تلاش ها درباره برجام فعلا متوقف شــده اســت و در آن حوزه 
اتفاقــات زیــادی در جریان نیســت». هرچند گروســی از ادامه 
همکاری با ایران خبر داد، با وجود  این اذعان کرد که همکاری با 
ایران در ســطحی که او دوست دارد باشد، نیست و او (گروسی) 
ایــن موضوع را به همــکاران ایرانی  منتقل کرده  اســت. رافائل 
گروســی درباره ســفر خود در ماه مارس به ایران که به حصول 
یــک توافق میان دو طرف انجامید، به ذکر این نکته پرداخت که 
«چندین مســئله میان دو طرف معلق مانده اســت». البته این 
دیپلمات ارشد حوزه هســته ای یادآور شد که با همتایان ایرانی 
خود بر سر بیانیه مشــترک و برخی فعالیت هایی که لازم است 

انجام دهیم، به توافق رسیده است.
در کنار آنچه گروسی درباره حال ناخوش برجام عنوان کرد، 
جان کربی هم در گفت وگو با روزنامه الشرق تأکید کرد که توافق 
هســته ای قریب الوقوع با ایران در کار نیست. سخنگوی شورای 
امنیت ملی کاخ ســفید در اظهاراتی به رایزنی های واشنگتن با 
تهران درباره تبادل زندانیان پرداخت و گفت که واشنگتن همواره 
از کانال هــای گفت وگو با ایــران حتــی در دوره ای که تلاش ها 
برای احیای برجام متوقف شــد، محافظت کرد. کربی مستقیما 
سراغ مذاکرات با طرف ایرانی بر ســر زندانیان دوتابعیتی رفت 
و عنــوان کرد که به طور روتین دربــاره آزادی زندانیان آمریکایی 
موجود در تهران با تهران گفت وگو می کنیم. این مقام آمریکایی 
درباره ادعاهای منتشرشــده مبنی بر تلاش ایــران برای توقیف 
دو کشــتی تجــاری در آب هــای خلیج فارس نیــز ادعا کرد که 
ایرانی ها غیرمسئولانه رفتار می کنند، اما این امر به معنای توقف 
تماس ها با این کشور نیست. سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ 
سفید خاطرنشان کرد که وجود خطوط ارتباطی با ایران مسئله 
بدی نیســت، بلکه برعکس امر خوبی است. جان کربی در یک 
جمله کوتاه و صریح درباره توافق هســته ای نیز گفت: «توافق 
قریب الوقوعی با ایران در این زمینه نداریم». این مقام آمریکایی 
دربــاره جزئیات توافــق تبادل زندانیان نیز گفــت که نمی توانم 
به جزئیات بپردازم، اما درباره بازگرداندن شــهروندان آمریکایی 

بازداشت شده در ایران و روسیه با دو کشور گفت وگو کردیم.
بهروز طریقــت در ارزیابی خــود از آنچه گروســی و کربی 
گفته اند، به «شــرق» از چالش های تهران و واشنگتن در احیای 
برجام می گوید و اذعان دارد که «با وجود نیاز هر دو طرف آمریکا 
و ایران به دســتیابی به توافقی موقت که در خدمت منافع شان 
باشــد ، دستیابی به چنین توافقی با موانع بزرگی مواجه است»؛ 
چون از دید ایــن تحلیلگر «هم پیمانان آمریکا در منطقه به ویژه 
اســرائیل و بســیاری از نماینــدگان کنگره آمریکا بــا این توافق 
مخالف هستند و در مقابل آن سنگ می اندازند». هرچند طریقت 
اعتقاد دارد که شــاید دولت بایدن بتواند این چالش ها را پشت 
ســر بگذارد، ولی این کارشــناس از چالش بزرگ تر و دشوارتری 
که ممکن اســت مانع امضای این توافق شــود ، سخن به میان 
می آورد که ناظر بر بی اعتمادی بین ایران و آمریکاست که به نظر 
طریقت، در گذشته نیز مانع دستیابی به توافق نهایی یا درازمدت 

بین دو کشور شده است.
 از ایــن زاویه، تحلیلگر حــوزه برجام به «شــرق» می گوید: 
«تردیدهــا و بی اعتمادی هــا بین ایــران و آمریــکا اکنون بیش 

از هر زمان دیگری بیشــتر و تندتر شــده اســت؛ زیرا مجموعه 
عملکردهــای دو طرف بعــد از بدعهدی آمریکا در چند ســال 
گذشــته یا از همان ســال ۲۰۱۵ و آغاز اجرای برجام تا به اکنون 
به نحوی بوده است که روز  به  روز دایره تردیدها و ابهام ها نسبت 
به همدیگر تقویت شده و اکنون به نقطه اوج خود رسیده است. 
ایران بعد از عهد شــکنی آمریکا غنی سازی ۶۰ درصد و استفاده 
از ســانتریفیوژهای پیشرفته را تسریع کرد و گسترش برنامه های 
هســته ای را در نظــر دارد و در مقابل دولــت بایدن هم تحت 
عناویــن و عبارات و ادعاهای گوناگــون، تحریم های متعددی را 

علیه ایران اعمال کرده است».
با این وجود، طریقت در بخش پایانی تحلیل خود تأکید می کند: 
«آنچه می تواند یک بستر مناسب، منطقی، عقلانی و واقع بینانه را 
برای مدیریت مذاکرات و کاهش تردیدها و بی اعتمادی ها فراهم 
کند، بر مبنای مســیر طی شده برجام در سال ۲۰۱۵ خواهد بود». 
البته امید نعیمی هم همســو با ارزیابی بهــروز طریقت، به این 
نکته اشــاره دارد که «تقریبا موضوعیت برجام در شرایط کنونی 
به اهمیتش برای ترســیم مذاکرات جدید بازمی گردد»؛ چون به 
زعم این کارشــناس، در حال حاضر با وجود اختلاف ها و گســل 
بین تمام طرف هــا از ایران و اروپا گرفته تا تهران و واشــنگتن و 
همچنیــن با در نظر گرفتن تبعات مخرب جنگ اوکراین و گســل 
جدی روســیه و چین با اروپا و آمریکا، هیچ فضای مناسبی برای 
ترســیم مذاکرات جدید به عنوان سناریوی آلترناتیو برجام وجود 
ندارد، ضمن آنکه از منظر این کارشــناس، مذاکرات برای ترسیم 
یک سناریوی جایگزین برجام خود به سال ها زمان نیاز دارد که به 
نظر می رسد در طرف های برجام و از سوی دیگر در بدنه سیاست 
خارجی دولت ســیزدهم توان ترسیم چنین توافقی وجود ندارد. 
نعیمی در جمله پایانی خود روی این موضوع تمرکز می کند که 
فعلا دولت ســیزدهم با در نظر گرفتن برخی مشــکلات داخلی، 
بهترین گزینه را ادامه مذاکرات روی مســیر توافق ســال ۲۰۱۵ و 
احیای برجام تعریف کرده اســت؛ چراکه می داند آن طور که باید 

پتانسیلی برای ترسیم نقشه جایگزین وجود ندارد.
با توجه به دوقطبی شدن مسئله برجام در واشنگتن و تهران، 
گام هــای یک جانبه بــرای کاهش تنش ممکن اســت در حال 
حاضر از نظر سیاســی جایگزین مناســب تری نسبت به مذاکره 
برای توافق جدید یا احیای توافق هســته ای ســال ۲۰۱۵ باشد. 
از نظر ایالات متحده، کاهش تنش ها احتمال پیشــرفت برنامه 
هسته ای ایران فراتر از خطوط قرمز آمریکا یا صهیونیست ها برای 
آغاز اقــدام نظامی را کاهش می دهــد. همچنین محدودکردن 
برخــی فعالیت های هســته ای و افزایش شــفافیت، فاصله تا 
گریز هسته ای را بیشــتر می کند. برداشتن گام هایی برای کاهش 
تنــش همچنین به هر دو طــرف اجازه می دهد تــا اهرم هایی 
برای مذاکرات آتی داشــته باشند و می تواند سریع تر از بازگشت 
به مذاکرات برجام اجرائی شــود. اما مســیر پیش رو برای ادامه 
مذاکرات و توافق یا تفاهم احتمالی هر چه باشد به زعم ارزیابی 

کارشناسان بر بستر همان برجام خواهد بود.
 روابط ایران و اروپا از  تقابل تا مذاکره

در کنــار آنچــه درباره اهمیــت برجام گفته شــد، موضوع 
قابــل ملاحظه دیگر به تناقــض در عرصه روابط ایــران و اروپا 

بازمی گردد. در حالی که ســه کشــور اروپایی عضو برجام و نیز 
اتحادیه اروپا پیش از نشســت دوره ای شــورای امنیت سازمان 
ملل برای بررسی قطع نامه ۲۲۳۱ و برجام عملا از تصمیم خود 
برای نقض آن برجام خبــر دادند و به صراحت عنوان کردند که 
به دنبال تداوم تحریم های موشکی علیه ایران بعد از ۱۸ اکتبر/ 
۲۶ مهرماه هستند و همچنین با در نظر گرفتن مواضع ضد ایرانی 
اروپایی ها در نشست دوره ای شورای امنیت و نیز بیانیه مشترک 
تروئیکای اروپایی بعد از نشست مذکور، حسین امیرعبداللهیان از 

ادامه مذاکرات با اروپایی ها گفت.
وزیر امور خارجه در گفت وگو با شبکه فونیکس چین با اعلام 
این خبر که هفته هاســت گفت وگوهایی را با ســه کشور آلمان، 
فرانســه و انگلیس شــروع کرده ایم که نقطه آغازین آن از نروژ 
بــوده و اخیرا هــم در امارات متحده عربی ادامــه پیدا کرد، این 
مذاکــرات را ناظر بر این عبور از ســوءتفاهم ها معرفی کرد تا به 
زعم رئیس دســتگاه سیاست خارجی ایران، «تهران و سه کشور 
اروپایی در مسیر تعامل و همکاری بهتری قرار بگیرند». البته به 
گفته امیرعبداللهیان تلاش برای لغو تحریم ها با استفاده از ابزار 

دیپلماسی و مذاکره کماکان ادامه دارد.
آنچه از زبان حسین امیرعبداللهیان مطرح شد به نظر می رسد 
با رفتارهای اروپایی ها به خصوص در روزها و هفته های اخیر در 
تناقض اســت. علی ناطقی در گفت وگو با «شرق» در تشریح این 
تناقض یادآور می شــود: «اروپایی ها اکنــون به دلیل تداوم جنگ 
اوکراین ســعی دارند از هر مسیر ممکن، روسیه را به شدت تحت 
فشــار قرار دهند تا این جنگ هر چه ســریع تر پایان پیدا کند». به 
گفته این تحلیلگر حوزه بین الملل، «مناســبات نظامی، دفاعی و 
امنیتی تهران - مســکو یکی از محورهایی اســت که اروپا در نظر 
دارد کــه با قطع یا محدودکردن آن، دســت روســیه را در جنگ 
اوکرایــن پایین بیاورد». در عین حال، ناطقی این نکته را گوشــزد 
می کند که اروپایی ها تمایلی ندارند از نقاط حســاس تهران عبور 
کنند، بلکه به زعم او، اروپا ضمن تلاش برای ایجاد بن بســت در 
روابط مســکو و تهران در حوزه های نظامی، دفاعی و امنیتی، در 
تلاش اســت مذاکرات پشت پرده خود را با ایران به نحوی ادامه 

دهد که تنش یا مناقشه اتمی را هم به دنبال نداشته باشد.
قبل تر هم شهاب اســفندیاری منفرد در گفت وگو با «شرق» 
روی برنامه ریــزی اروپا در قبال ایران تأکیــد کرد؛ برنامه ریزی ای 
کــه به مــوازات احتمال تمدیــد تحریم های موشــکی ایران از 
ســوی اروپایی ها با هدف ایجاد شــکاف در مناســبات دفاعی 
مســکو – تهران و همچنین پایان دادن به تجاوز روس ها در خاک 
اوکراین، خواهان مدیریت تنش با تهران در حوزه هســته ای نیز 
هســت. چنان که به باور این کارشــناس «برلین، پاریس و لندن 
سعی دارند دور جدید مذاکرات چند هفته اخیر خود را هم زمان 
با گفت وگوهای پشــت پــرده تهران - واشــنگتن ادامه دهند که 
پرونده هســته ای ایران هم دچار تصاعد تنش نشود». به همین 
دلیل اسفندیاری منفرد تأکید کرد: «حتی اگر اروپایی ها تحریم های 
تســلیحاتی را تمدید کنند، این احتمال وجــود دارد مذاکرات از 
ســوی تهران کماکان با اروپا و آمریکا حفظ شود». مگر آنکه به 
زعم این تحلیلگر، «تأثیرات سیاسی جریان های رادیکال داخلی 

دو طرف، معادلات را به نحو دیگری تغییر دهد».

«شرق» تناقض ها در مواضع دیپلماتیک در مورد توافق هسته ای را بررسی می کند

بازی با برجام

شــرق: احمد عطاف، وزیر امور خارجه الجزایر که جمعه شب وارد تهران شد، دیروز (شنبه) 
دیدار و ریزانی های خود را با حسین امیرعبداللهیان انجام داد. قبل تر وزارت خارجه الجزایر در 
بیانیه ای اعلام کرده بود به دستور عبدالمجید تبون، رئیس جمهور الجزایر، احمد عطاف، وزیر 
خارجه این کشــور در یک سفر کاری جمعه شب وارد تهران شد. در این بیانیه آمده است که 
این سفر در راستای رویکردها و اراده مشترک عبدالمجید تبون و سید ابراهیم رئیسی، رؤسای 
جمهور دو کشور و تقویت همکاری ها و مشورت ها در سطوح منطقه ای و بین المللی انجام 
شد. در ادامه این بیانیه آمده است که وزیر خارجه الجزایر قرار است با حسین امیرعبداللهیان، 

همتای ایرانی خود و دیگر مقامات ایران دیدار و رایزنی کند.
حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه جمهوری اسلامی، صبح دیروز در محل وزارت امور 
خارجه از احمد عطاف، همتای الجزایری خود استقبال کرد و بلافاصله مذاکرات وزیران امور 
خارجه ایران و الجزایر در وزارت امور خارجه برگزار شد. پس از این رایزنی ها نشست مشترک 
خبری هم برگزار شد و حسین امیر عبداللهیان در نشست مطبوعاتی مشترک با احمد عطاف، 
وزیر امور خارجه الجزایر، با تبریک فرارسیدن شصت و یکمین سالگرد استقلال الجزایر از نقش 
میانجیگری این کشور در توقف حملات رژیم صدام علیه ایران در زمان جنگ تحمیلی تشکر 
و قدردانی کرد. او با بیان اینکه روابط ایران و الجزایر در مسیر درستی قرار دارد، یادآور شد که 
«در سطح سیاسی همواره گفت وگوها و رایزنی های خوبی در سطح مقامات عالی دو کشور 
از جمله رؤســای جمهور دو کشور، نخست وزیر الجزایر و معاون اول رئیس جمهور ایران در 
جریان بوده اســت و ما تأکید داریم که این رایزنی ها و گفت وگوها به صورت گسترده تر ادامه 
پیدا کند». این دیپلمات ارشــد جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه در جریان گفت وگوهای 
امروز توافق کردیم که در گام اول در مسیر لغو روادید سیاسی و خدمت بین دو کشور اقدام 
کنیم، تأکید کرد در ادامه موضوع لغو روادید عالی به شــکلی که دو کشــور درباره آن توافق 
می کنند، مورد توجه و اقدام قرار خواهد گرفت. امیرعبداللهیان با اشاره به اینکه دو کشور بر 
برگزاری نشســت کمیته پیگیری و کمیسیون عالی مشترک اتفاق نظر دارند، خاطرنشان کرد 
ریاست کمیسیون عالی مشــترک دو کشور ایران و الجزایر بر عهده معاون اول رئیس جمهور 
ایران و نخســت وزیر الجزایر است و نشست این کمیسیون در این سطح برگزار می شود. وزیر 
امور خارجه ایران به اتفاق نظر ایران و الجزایر درباره گســترش همکاری های دو کشــور در 
حوزه های علمی، فناوری، شــرکت های دانش بنیان، تجهیزات پزشــکی، گردشگری، دارو و 

انرژی های نو اشــاره و تصریح کرد که در این دیدار درباره مســائل منطقه ای نیز گفت وگو و 
رایزنی کردیم. امیرعبداللهیان با اشاره به نگاه دولت الجزایر به موضوع فلسطین و حمایت 
این کشــور از حقوق مردم فلسطین گفت در ماه های اخیر الجزایر نقش ممتازی را در ایجاد 
زمینه برای بازگرداندن سوریه به اتحادیه عرب ایفا کرده است. مسئول سیاست خارجی ایران 
در بخــش دیگری از صحبت های خود با اشــاره به دیدار اخیرش با سرپرســت وزارت امور 
خارجه سودان در حاشیه اجلاس وزیران امور خارجه جنبش عدم تعهد در کشور آذربایجان، 
بیان کرد در این دیدار توافق کردیم برای بازگشــایی ســفارتخانه های دو کشــور در تهران و 
خارطوم و ازســرگیری روابط در آینده ای نزدیک در چارچوبی که توافق می کنیم، اقدام کنیم. 
امیرعبداللهیان به نگرانی های مشترک ایران و الجزایر درباره ناآرامی های داخلی سودان هم 
پرداخت و عنوان کرد که در این چارچوب دو کشور بر ضرورت ایجاد آتش بس بین طرفین در 
سودان و حل مشکلات از طریق گفت وگو و دیپلماسی تأکید دارند. وزیر خارجه ایران در بخش 
دیگری از صحبت های خود تصریح کرد که در آینده پیش رو نشست سران مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز در الجزایر برگزار می شــود و ما در حال برنامه ریزی هستیم که در این نشست 
دکتر رئیســی، رئیس جمهوری، شرکت کند و این نشســت فرصت خوبی برای دیدار با سران 
کشورهای صادرکننده گاز و رایزنی با مقامات عالی رتبه الجزایر است. امیرعبداللهیان همچنین 
متذکر شد که تلاش برای بی اثرکردن تحریم ها و لغو تحریم های یک جانبه و ظالمانه از مسیر 
دیپلماسی در دستور کار ماست و تلاش ها در این زمینه ادامه دارد. احمد عطاف، وزیر خارجه 
الجزایر هم در نشســت مطبوعاتی مشترک با حسین امیرعبداللهیان، از گفت وگوهای خوب 
بــا همتای ایرانی خود خبر داد. عطاف از ایــن گفت وگوها راضی بود که به زعم او می تواند 
نشاط بیشــتری را به روابط دوجانبه دو کشــور تزریق کند. این دیپلمات عالی رتبه الجزایری 
با اشــاره به ظرفیت موجود برای توســعه همکاری های دو کشور در حوزه های اقتصادی و 
تجاری گفت: «ما امروز توافق کردیم که زمینه های لازم را برای برگزاری سومین دور کمیسیون 
عالی مشترک دو کشــور فراهم کنیم. درعین حال تلاش می کنیم سایر سازوکارهای دوجانبه 
بین دو کشور از جمله کمیته پیگیری، کمیته رایزنی های سیاسی و دیگر کمیته های تخصصی 
موجود بین دو کشــور را فعال کنیم». احمد عطاف همچنین با بیان اینکه در جلســه امروز 
(دیروز) توافق کردیم تا تمرکز بیشتری روی بخش هایی که برای دو کشور اولویت و اهمیت 
دارد داشته باشــیم، خاطرنشان کرد: «تمرکز بیشتر بر این حوزه ها می تواند هم گرایی ایران و 

الجزایــر را افزایش دهد. ما می توانیم در حوزه هایی مانند انرژی، صنعت، علوم و تکنولوژی 
این همکاری ها را گسترش دهیم». وزیر خارجه الجزایر همچنین با اشاره به رایزنی با حسین 
امیرعبداللهیان درباره مسائل منطقه ای از جمله آخرین تحولات اوکراین، موضوع فلسطین، 
تحولات سودان و تلاش های الجزایر برای کمک به تقویت صلح در منطقه، به ذکر این نکته 
پرداخت که «الجزایر از تحولات مثبت ایجادشــده در روابط ایران با کشورهای عربی منطقه 
به ویژه برقراری روابط مجدد بین ایران و عربســتان خوشحال است» و در ادامه عطاف ابراز 
امیدواری کرد این گام مهم بتواند به تغییرات هم گرایی میان همه کشورهای منطقه در برابر 
چالش های پیش رو کمک کند.  این دیپلمات عالی رتبه الجزایری همچنین به ضرورت افزایش 
همکاری های دو کشــور در نهادهای بین المللی ازجمله ســازمان همکاری های اســلامی، 
جنبش عدم تعهد و ... اشــاره و عنوان کرد: «توافق کردیم برای کمک به بهبود عملکرد این 
سازمان ها در راستای تقویت صلح و مبارزه با افراطی گری و خشونت همکاری های بیشتری 
داشته باشیم». او همچنین با تشکر از تلاش های ایران برای اجلاس الجزایر در شورای امنیت 
ســازمان ملل متحد گفت: در دیدار امروز مهم ترین اولویت های الجزایر در شــورای امنیت 

سازمان ملل را نیز برای همتای ایرانی خود تشریح کردم.

«شرق» از سفر وزیر امور خارجه الجزایر به تهران گزارش می دهد
الجزایر  بر مدار دوستی


